
آموزش وپرورش هزینه های بیمه تکمیلی را 
پرداخت کند

 بیمه طلایی فرهنگیان یکی از اتفاقات خوب رفاهی بود 
که سال 1389 اجرا شد اما چند سالی بیشتر دوام نداشت و 
کم کم رنگش تغییر کرد و اکنون سال هاست که بیمه تکمیلی 
فرهنگیان نتوانسته رضایت جامعه فرهنگی را جلب کند. یکی 
از موضوعاتی که فرهنگیان نسبت به آن گلایه دارند بحث 
هزینه های درمان است. بیمه های تکمیلی که در سال های 
گذشته طرف قرارداد آموزش وپرورش بودند نتوانستند 
رضایت فرهنگیان را جلب کنند و برخی از خدمات سقف 
پرداخت داشتند و برای هزینه های دندان پزشکی خدماتی 
ارائه نمی کردند. اکنون بیش از سه ماه است که هیچ هزینه ای 
از سوی آموزش وپرورش طی گزارشی که از دفاتر بیمه تکمیلی 
آتیه سازان در استان مرکزی کسب شده، بابت ارائه فاکتورهای 
درمان بیمه تکمیلی برای شاغلین در طرح »الف« و »ب« 
از تاریخ 1401/01/29 واریز نشده و همچنین بیمه تأمین 
اجتماعی بازنشستگان نیز از تاریخ 1401/02/23 هزینه ها را 
پرداخت نکرده است درصورتی که پرداخت حق بیمه تکمیلی از 
سوی فرهنگیان و بازنشستگان هر ماه از حقوق آنها کسر شده 
است. بیماران خاص که تحت پوشش بیمه تکمیلی بودند و 
معمولاً طی دوهفته هزینه های درمان خود را دریافت می کردند 
نیز فعلا هیچ هزینه ای را بابت بیمه تکمیلی آتیه سازان دریافت 
نکرده و نسبت به عدم پرداخت های به موقع گلایه مند هستند.  
سال گذشته بیمه تکمیلی فرهنگیان به صورت صندوقی و حق 
بیمه ماهانه آن ها 49 هزار و ۵00 تومان بود. به این ترتیب حق 
بیمه ماهانه تکمیلی فرهنگیان امسال تقریباً دوبرابر افزایش 
پیدا کرده است. از تاریخ اول تیرماه 1401 بیمه تکمیلی دانا 
جایگزین بیمه آتیه سازان حافظ برای شاغلین شده و قرار 
است که این بیمه به صورت خودگردان ارائه خدمات  نماید. 
پیش ازاین، روش بیمه تکمیلی فرهنگیان به صورت صندوقی 
بود که مورد رضایت همکاران فرهنگی نبود، لذا با سازوکاری 
جدید، تفاهم نامه ای را با شرکت بیمه دانا برای تغییر از روش 
»صندوقی« به »بیمه گری« خواهد بود و طبق قرارداد، فرانشیز 
1۵ درصدی در این تفاهم نامه قید شده است. بر اساس تعهدات 
جدید بیمه تکمیلی آموزش وپرورش با بیمه دانا سقف تعهدات 
بیمه تکمیلی بابت جراحی عمومی و جراحی های تخصصی 
مثل عمل جراحی قلب و مغز نامحدود خواهد بود و مراکز طرف 
قرارداد با بیمه دانا به صورت آنلاین نیز افزایش خواهد یافت. 
اگرچه کارشناسان انتقاداتی به عقد قرارداد آموزش وپرورش با 
بیمه تکمیلی دانا دارند ولی امیدواریم که ارائه خدمات پزشکی و 
پیراپزشکی و هزینه های درمان بهتر از سال های گذشته باشد تا 
فرهنگیان گرامی از یک رضایت نسبی از ارائه خدمات برخوردار 
باشند. شایسته است که آموزش وپرورش نیز هزینه فاکتورهایی 
را که فرهنگیان و بازنشستگان عزیز در سه ماه گذشته تحویل 

بیمه تکمیلی آتیه سازان حافظ دادند، پرداخت نماید. 

محمد درویش، کارشناس محیط زیست 
معتقد است تمام دستگاه هایی که به ساخت و 
سازها در حریم رودخانه ها و روددره ها مجوز 
دادند مقصر حادثه سیل تهران هستند. درویش 
به »آرمان ملی« می گوید: »ویژگی طبیعی البرز 
جنوبی این است که دامنه پرشیب دارد با پوشش 
گیاهی کم. اینجا سیل زیاد اتفاق افتاده است بارها 
شاهد وقوع سیلاب بود ه ایم مناطقی که در عرض 
جغرافیایی 2۵ تا 4۵ درجه نیمکره شمالی قرار 
گرفتند در کمربند خشکی جهان هستند که 
در فصول گرم مثل تابستان شاهد بارش های 
کوتاه هستند و چون پوشش گیاهی کم است 
موجب سیل شدید می شود و سیل در این منطقه 
یک اتفاق طبیعی است و متاسفم که همچنان 
مسئولان ما غافلگیر می شوند.« او ادامه می دهد: 
»یک مثال هوشمند و مشخص وجود دارد وسط 
بزرگراه باکری مسیلی را طراحی کردند که 
سیلاب به وسط بزرگراه هدایت می شود و حرکت 
می کند تا به دشت های جنوبی تهران برسد شما 
در سخت ترین بارش ها می توانید سیلاب را ببینید 
که چطور از این مسیر رد می شود اگر پهنه های 
جنوب تهران را نگاه کنید حوض سلطان و دریاچه 
کویر نمک قم را می بینید؛ این پهنه بزرگ و عظیم 
از این رو به وجود آمده که سیلاب های بزرگی 
در طول قرن ها وارد آن شده اند و اصلا تاریخ 
این سرزمین است.« درویش می گوید: »تنها 
کاری که باید بکنیم حریم سیلابی رودخانه ها 
را مشخص کنیم و تحت هیچ عنوان، ساخت و 
ساز در حریم رودخانه صورت نگیرد. نمایندگان 
مجلس در برنامه پنج ساله چهارم طرحی داده 
بودند که دولت این حریم را مشخص کند وزارت 

نیرو شاید به دلیل کمبود اعتبار این کار را انجام 
نداده است! در سیل امامزاده داود اگر دقت کنید 
در بستر رودخانه ساخت وساز کردند و مجوز آب 
و برق و انشعاب دادند همه دستگاه هایی که در 
این ساخت وسازها مجوز دادند مقصر هستند آن 
کسی که آسیب دیده متهم شماره یک نیست. 
چرا در بستر سیلابی که چند دهه سیل آمده است 
باز هم مجوز ساخت دادید؟« او در پاسخ به این 
پرسش که برخی گمان می کنند خشکسالی آمده 
و روددره های خشک شده دیگر کارآیی ندارند 
می گوید: »این از کمبود دانش است، بوم شناسی 
ندارند مثل کاری که در دره زیارت گرگان انجام 
دادیم مثل کاری که در شیراز انجام دادیم و باید 
منتظر سیلی طبیعت باشیم.« درویش در رابطه 
با وظایف ستاد مدیریت بحران می گوید: »بخش 
بزرگی از وظایف و فعالیت های ستاد بحران باید 
برای پیش بینی و پیشگیری از بحران های طبیعی 
باشد. سالانه حقوق می گیریم تا برای کاهش 
خسارت های ناشی از سیل و زلزله برنامه ریزی  

داشته باشیم.«
  خطر در کمین روددره های تهران

در قانون مواد و تبصره های مشخصی برای 
تعیین حریم رودخانه ها تعریف شده اند؛ مطابق 
تبصره 3 ماده 2 قانون توزیع عادلانه آب مصوب 
1361 »ایجاد هر نوع اعیانی و حفاری و دخل 
و تصرف در بستر رودخانه ها و انهار طبیعی 
و کانال های عمومی و مسیل ها و مرداب و 
برکه های  طبیعی و همچنین در حریم قانونی 
سواحل دریاها و دریاچه ها اعم از طبیعی و یا 
مخزنی ممنوع است مگر با اجازه وزارت نیرو.« 
حمید ناصری، پژوهشگر تاریخ مدیریت شهری 

و تهران شناس، معتقد است کور کردن روددره ها 
خطر بزرگی برای تهران است. او به خبرآنلاین 
می گوید: »از منطقه کن، حکیمیه و شمیرانات، ما 
هفت رود دره بسیار مهم داشتیم. این روددره ها از 
سلسله جبال البرز به سمت جنوب روان هستند. 
برخی از این روددره ها را کور کردند. مثل بوستان 
نهج البلاغه و جوانمردان که در دو روددره ایجاد 
شده اند. محلات اسلام آباد شمالی و جنوبی در 
جنوب سعادت آباد و بزرگراه چمران و منطقه 
آتی ساز در غرب تهران، یکی از رود  دره های 
مهم تهران است که بارش های سطحی فراوان 
از شمال تهران را عبور می دهد. اینجا همه خانه 
سازی شده است. در شهرک آتی ساز ویلاسازی و 
برج سازی شده است که هیچ پیوست شهرسازی 
ندارد. این روددره کور شده است و انسان ها در 
آن ها ساکن شده اند. ما خانه رود را خراب کردیم 
و خانه ساختیم، باید منتظر روزی باشیم که رود، 
خانه ما را خراب کند.. شهردار وقت منطقه 1 
بارها تاکید کرد نباید مسیر رود را عوض کرد، 
چون تبعات زیادی دارد، ولی متأسفانه کسی 
به این مسائل توجه نکرد. مسیر رود را مسطح 
کردند و جواز خانه سازی دادند و روددره را تغییر 
دادند. ساختن بوستان هایی مانند جوانمردان و 
نهج البلاغه در مسیر این روددره ها اشتباه است. 
بوستان جوانمردان در حریم مناطق ۵ و 22 تهران 
است. آن وسط خالی است و اگر سیل مهیبی در 
آن منطقه بیاید، نمی توان پیش بینی کرد چقدر 
خسارت به شهر می خورد. تأسیسات رفاهی و 
تفریحی در آنجا ایجاد شده که اگر جمعیتی در 
این تأسیسات باشد و سیل بیاید معلوم نیست چه 

فاجعه ای به وجود بیاید.«
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تاخیر اتوبوس ها
اتوبوس های خط آزادی -  خاوران چند ماه است که با 
تاخیر حرکت می کنند. با وجود اینکه اتوبوس ها پشت هم 
پارک هستند، اما به بهانه پر شدن اتوبوس حرکت نمی کنند و 
مشکلاتی را برای مسافران ایجاد کرده اند از مسئولان اتوبوسرانی 

درخواست رسیدگی و حل این مشکل را داریم. 
مجیدی از تهران

یارانه
خیلی از یارانه هایی که برای مردم واریز شده است قرار بود 
که بازبینی شود تا بتوانیم برای برداشت یارانه اقدام کنیم ولی 
هنوز دولت هیچ اقدامی برای این موضوع انجام نداده است از 
مسئولان تقاضا داریم که هر چه سریع تر این بازبینی را انجام 

دهند تا بتوانیم یارانه های خود را برداشت کنیم. 
کریمی از تهران 

صدور کارت ملی 
نزدیک به 3 سال است که در انتظار دریافت کارت ملی هستم، 
اما تا کنون به دستم نرسیده است. هر چه هم از دفاتر پیشخوان 
پیگیر می شوم می گویند کارت برای صدور کارت ملی نداریم 
و دیرتر صادر می شود باید تحمل کنید. مسئولان لطفا به این 

موضوع رسیدگی کنید. 
شاهمرادی از تهران 

کارت واکسن دیجیتال
 برای خارج از کشور نیاز به صدور کارت واکسن دیجیتال 
انگلیسی داریم ولی در حال حاضر این سایت با مشکل مواجه 
است و کد تایید ارسال نمی کند از مسئولان تقاضا داریم که 

فکری اساسی برای این موضوع کنند. 
شاکری از تهران 

 کرایه
زمانی که کرونا شدت بیشتری داشت تاکسی ها موظف به 
سوار کردن 3 نفر بودند و این مسئله باعث افزایش کرایه آنها 
شده بود .ولی اکنون با سوار کردن 4 نفر همان کرایه را می گیرند .

لطفا به این مورد توسط تاکسیرانی رسیدگی شود.
یوسف زاده از تهران

گرانی
افزایش قیمت کالاهای اساسی قشر حقوق بگیر را دچار 
مشکل کرده است. از دولت درخواست می کنیم چاره ای برای 

این گرانی ها بیندیشد.
امامی راد از نور 

         88760176                

یــادداشـــت

آرمان ملی: تهران در آماده باش سه روزه است؛ فرقی هم ندارد به هرحال سیل می آید، خانه ها و ماشین ها و انسان ها را با خود می برد، 
خسارت می زند و کمی بعد فراموشی می آید و باز در حریم رودخانه ها و دره ها و در مسیر سیلاب ها مجوز ساخت و ساز صادر می شود و 

آب روها مسدود می شوند تا روزی که دوباره طبیعت دست به کار شود و سیلی بزند!

 ۲۰ درصد تهرانی ها 
در بافت فرسوده 
زندگی می کنند

شهرسازی  و  معماری  معاون 
نظر  از  گفت:  تهران  شهرداری 
جمعیت  درصد   20 جمعیتی، 
تهران در این بافت زندگی می کنند.  
حمیدرضا صارمی معاون معماری و 
شهرسازی شهرداری تهران با حضور 
در پاسخ به این سوال که تهران چه 
مقدار بافت فرسوده دارد، گفت: 
بر اساس تعریفی که شورای عالی 
شهرسازی از بافت فرسوده کرده 
است، باید 3 شرط برقرار شود تا آن 
بافت، فرسوده به حساب بیاید؛ یکی 
ناپایداری است، دیگری ریزدانگی و 
سومی نفوذناپذیری. بلوک هایی که 
بیش از ۵0 درصد قطعاتش ناپایدار 
باشد، یعنی فاقد سیستم سازه ای 
باشد، ناپایدار می دانیم. همچنین 
بلوک هایی که بیش از ۵0 درصد 
قطعات آن زیر 200 متر باشد، ریزدانه 
هستند و اگر دسترسی بیش از ۵0 
درصد قطعات آن به معابر، به عرض 
زیر 6 متر برسد، نفوذناپذیر هستند.  

راه های تأمین اعتبار مستمری 
بازنشستگان

مهر: معاون مالی سازمان تامین اجتماعی 
راه های تأمین اعتبار مورد نیاز پرداخت 
مستمری بازنشستگان را تشریح کرد و گفت: 
در حال حاضر ماهیانه 23 هزار و ۵00 میلیارد 
تومان برای مستمری ها هزینه می کنیم. 
جمیل حق پرست در خصوص تأمین اعتبار 
مورد نیاز برای افزایش مستمری بازنشستگان 
سازمان تأمین اجتماعی گفت: تا کنون 
1۷هزار و ۵00 میلیارد تومان در ماه برای 
پرداخت مستمری بازنشستگان هزینه می شد 
که با افزایش هایی که بر اساس مصوبه فعلی 
دولت اعمال شده این رقم به 23 هزار و ۵00 
میلیارد تومان در ماه رسیده است.  وی تاکید 
کرد: اگر مصوبه افزایش مستمری ها از سوی 
دولت اصلاح شود مبلغ پرداخت مستمری ها، 
ماهیانه به حدود 2۵ هزار میلیارد تومان 
خواهد رسید.  معاون برنامه ریزی و مالی 
سازمان تأمین اجتماعی در پاسخ به این 
سوال که آیا افزایش مستمری ها سازمان را 
دچار مشکل خواهد کرد یا خیر گفت: در 
مجموع برای پرداخت ها مشکلی نداریم اما 
مشکل اصلی تأمین نقدینگی است و در بحث 

کلی بودجه مشکلی نداریم. 

فوت۴6 نفر بر اثر کرونا 
آرمان ملی: مرکز روابط عمومی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
در 24 ساعت، 46 بیمار مبتلا به کووید19 در 
کشور جان خود را از دست دادند و مجموع 
جانباختگان این بیماری به 141 هزار و 
93۷ نفر رسید.  4۵0۵ بیمار جدید مبتلا 
به کووید19 در کشور شناسایی و 10۷0 
نفر از آنها بستری شدند.  مجموع بیماران 
کووید19 در کشور به هفت میلیون و 381 
هزار و 299 نفر رسید. تا کنون هفت میلیون 
۷9 هزار و 239 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا 
از بیمارستان ها ترخیص شده اند.  1198 نفر 
از بیماران مبتلا به کووید19 در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. تا کنون ۵3 میلیون و 1۷6 هزار و 
22۷ آزمایش تشخیص کووید19 در کشور 

انجام شده است. 

تداوم بارش های موسمی 
ایسنا: رئیس مرکز ملی پیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا از تداوم 
بارش های موسمی تا پنج روز آینده خبر 
داد. صادق ضیاییان، درباره شرایط جوی 
کشور اظهار کرد: امروز یکشنبه )9مرداد( در 
آذربایجان شرقی، اردبیل، گیلان، مازندران و 
دامنه های جنوبی البرز در زنجان، قزوین، البرز 
و تهران بارش باران، گاهی رعدوبرق و وزش 
باد شدید رخ می دهد. همچنین بارش در 
جنوب شرق کاهش می یابد و به شکل رگبار 
و رعدوبرق در فارس، کهگیلویه و بویر احمد، 
چهارمحال و بختیاری، شرق خوزستان، 
غرب اصفهان، مرکزی، قم، همدان و شرق 
لرستان ادامه خواهد یافت. در این روز بارش 
در کهگیلویه و بویر احمد، ارتفاعات البرز 
مرکزی، ارتفاعات جنوب کرمان، شمال 
فارسی و جنوب اصفهان شدت خواهد داشت. 
به گفته رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا دوشنبه )10مرداد( 
بارش در نوار شمالی کاهش می یابد و فقط در 
مازندران قابل توجه است. در این روز با تقویت 
سامانه موسمی، بارش در جنوب کرمان شمال 
هرمزگان، فارس و دامنه ها و ارتفاعات زاگرس 
واقع در کهگیلویه و بویر احمد، چهارمحال و 
بختیاری و شرق خوزستان ادامه خواهد داشت 
که در برخی نقاط فارس و جنوب کرمان 
دارای شدت بیشتری است. بارش سه شنبه 
)11مرداد( در این مناطق به شکل خفیف 

ادامه دارد. 

تکذیب سیل خیابان تجریش 
آرمان ملی: مدیرکل امور خدمات شهری 
شهرداری تهران از اقدامات انجام شده برای 
جلوگیری از خطرات احتمالی خبر داد.  
اصغر عطایی ضمن تأکید بر آماده باش 
تمامی مناطق 22گانه شهر تهران، بیان 
کرد: هم اکنون نیز تمامی عوامل در مناطق و 
نواحی مشغول فعالیت هستند. مدیرکل امور 
خدمات شهری شهرداری تهران ضمن اشاره 
به حجم بالای بارش باران، گفت: آبگرفتگی 
اساسی که منجر به سیل و خطراتی که ایمنی 
انسان ها را تهدید کند، در سطح شهر تهران 
نداشته ایم. تمامی مسیل ها و کانال های 
اساسی شهر باز و روان هستند. منتهی با 
توجه به استمرار بارش باران ، فقط رواناب ها 
در سطح شهر جاری شده اند.  عطایی درباره 
فیلم های منتشر شده در فضای مجازی، 
بیان کرد: از ساعت 2 بامداد تا ۷:30 دیروز 
بیش از 1۵ منطقه را شخصاً گشت زنی کردم 
و طی این مدت هیچ نقطه ای از شهر دچار 
آبگرفتگی اساسی که منجر به مسدود شدن 
معابر شده باشد، نداشته ایم. وی درباره 
شایعاتی نسبت به جاری شدن سیل در 
تجریش، توضیح داد: با توجه به رصدی که 
نسبت به مسیل ها و کانال های اصلی شهر 
تهران داشته ایم، هنوز 10درصد یک کانال 

اصلی هم پر نشده است. 

لزوم تشکیل کمیته 
 اطلاع رسانی یزد 

در سطح ملی

نماینده ویژه وزیر میراث فرهنگی 
با حضور در یزد و بررسی میدانی 
خسارات ناشی از سیل از لزوم ایجاد 
کمیته اطلاع رسانی در سطح ملی 
متناسب با جایگاه این استان در 
حوزه گردشگری کشور خبر داد.  
طاهره قیومی، نماینده ویژه وزیر 
میراث فرهنگی در نشست مدیریت 
بحران استان یزد که به ریاست 
استاندار در شهرداری یزد برگزار 
شد، ضمن خداقوت به استاندار یزد 
به واسطه هماهنگی بین دستگاه ها 
گفت: »با توجه به اقدامات جهادی 
بسیار خوبی که در این شرایط انجام 
شده است، اما به نظر می رسد باید 
سطوح اطلاع رسانی در خصوص این 
اقدامات از سطح استانی به سطح 
ملی ارتقا پیدا کند.« . نماینده ویژه 
وزیر میراث فرهنگی با اشاره به لزوم 
ایجاد کمیته اطلاع رسانی با تمرکز 
و محوریت اطلاع رسانی ملی، ادامه 
داد: »یکی از ملزومات مهم در این 
شرایط اطلاع رسانی در خصوص 
زیرساخت های گردشگری با محور 
امنیت و سلامت گردشگران است.«

 ۶1 نفر 
شمار کشته شدگان 

سیل  در کشور 

رئیس سازمان امداد و نجات 
جمعیت هلال احمر از افزایش 
شمار جانباختگان سیل  در کشور 
به 61 تن خبر داد.  مهدی ولی پور 
در گفت وگو با ایسنا، دراین باره 
گفت: با کشف چند جسد دیگر 
اخیر  روزهای  سیل  درپی  که 
دچار حادثه شده بودند، شمار 
فوت شدگان سیل در کشور از 
ابتدای مرداد ماه تا کنون به 61 نفر 
رسید.   وی درباره افراد مفقود شده 
نیز گفت: با جمع بندی تازه ترین 
گزارش های مفقودی در سراسر 
کشور در حال حاضر 32 نفر مفقود 
هستند که تلاش برای یافتن آنها 
از سوی عوامل سازمان امداد و 
نجات جمعیت هلال احمر در حال 

انجام است. 

کــوتـاه

سیل فراموشی پشت  درِ وزارت نیرو

روی خط آرمان ملی

حسین معافی
فعال فرهنگی

آرمان ملی: رئیس انجمن عفونی ایران 
با بیان اینکه شدت و طول بیماری در پیک 
هفتم کرونا ارتباط مستقیمی با نوع واکسنی 
که افراد تزریق کرده اند دارد، توضیحاتی در 
مورد آخرین وضعیت آبله میمون در ایران 
ارائه کرد.  »آمیتیس رمضانی« رئیس انجمن 
عفونی، در گفت وگو با ایلنا در رابطه با دوره 
بیماری برای مبتلایان کرونا در این پیک اظهار 
کرد: شدت و مدت بیماری در این پیک به 
میزان و نوع واکسنی بستگی دارد که فرد مبتلا 
قبلا تزریق کرده است.  وی افزود: افرادی که 
واکسن پاستوکووک را به عنوان دز بوستر 
تزریق کرده اند دوره بیماری در آنها بسیار کم 
و در حد ۵ تا 6 روز بوده است. اما افرادی که 
سینوفارم تزریق کرده اند یک هفته تا 10 روز 
ممکن است طول بیماری آنها باشد.  رمضانی 
همچنین در رابطه با زمان بازگشت به کار افراد 
مبتلا به این بیماری نیز گفت: این موضوع 
بستگی به شدت علائم آنان دارد. اگر علائم 
این افراد خفیف باشد استعلاجی آنها ۵ روز تا 
یک هفته است و اگر علائم آنها متوسط یا شدید 

باشد مرخصی آنها 10 روز است. 
  اعتمادسازی در رابطه با پاستوکووک

مدیرگروه تحقیقات بالینی انستیتوپاستور در 
پاسخ این موضوع که با توجه به افزایش تاریخ 
مصرف واکسن پاستوکووک نوعی بی اعتمادی 
در مورد این واکسن برای تزریق دز چهارم 
واکسن کرونا به وجود آمده است، گفت: اگر 
واکسنی از روز نخست به آن مجوز دو ساله 
بدهند آن واکسن به درد نمی خورد، چرا که 

واکسن کرونا امروز تولید شده و مشخص 
نیست دو سال آینده این واکسن کارا خواهد 
بود یا خیر؟ واکسن کرونا برای اولین بار در 
جهان ساخته شده است. هر واکسنی حداقل 
10 سال طول می کشد تا مجوزهای لازم را 
بگیرد. تمامی این واکسن ها مجوزهای شش 
ماه گرفته اند چرا که در این مدت باید اثربخشی، 
عوارض آن و داده های پایداری آن در طول زمان 
بررسی شود.  وی تأکید کرد: واکسن خراب 
نمی شود بلکه پایداری اثر آن از بین می رود به 
همین دلیل باید به صورت ادواری کیفیت آن 
چک شود، سازمان غذا و دارو هرماه پایداری و 
کیفیت آن را چک می کند. وقتی از اول مجوز 
طولانی مدت به یک واکسن داده می شود دیگر 

کسی سراغ آن نمی آید تا آن را ارزیابی کند. 
رمضانی با بیان اینکه ما تمامی داده ها را 
در اختیار وزارت بهداشت قرار داده ایم، گفت: 
تمامی واکسن های تولید شده پاستوکووک 
در اختیار وزارت بهداشت بوده و همه آنها 
توزیع شده اند، ما دو میلیون دز واکسن دیگر 
هم داریم که اگر در کشور واکسن کم آمد آن 
را هم در اختیار وزارت بهداشت قرار دهیم. 
به صورت کلی در حال حاضر 14 میلیون را 
در اختیار وزارت بهداشت قرار داده ایم.  وی 
همچنین با بیان اینکه واکسن های مبتنی بر 
ویروس غیرفعال مانند برکت یا سینوفارم به 
دلیل اینکه تکنولوژی قدیمی دارد، تا حدودی 
مشخص است که اثربخشی آن در زمان چه قدر 
است و به همین دلیل ممکن است به آنها مجوز 
یک ساله هم بدهند، گفت: واکسن هایی مانند 

پاستوکووک که یک واکسن مبتنی بر پروتئین 
نوترکیب بوده و از جمله واکسن های های تک 
بوده و در رقابت با واکسن های MRNA است 
و در آمریکا به عنوان واکسن های نوین شناخته 
می شود، هر شش ماه یک بار باید داده های 
پایداری آنها چک شود، اگر کیفیت آنها خوب 
باشد تاریخ آن افزایش پیدا کند.  این مقام 
مسئول بیان کرد: در حال حاضر داده هایی 
در دست داریم که نشان می دهد که کیفیت 

واکسن همچنان حفظ شده است. 
  آخرین وضعیت آبله میمونی

این متخصص عفونی همچنین در رابطه 
با وضعیت آبله میمونی در ایران نیز اظهار 
کرد: در حال حاضر با توجه به اینکه تمامی 
موارد مشکوک را ما در پاستور چک می کنیم 
خوشبختانه در حال حاضر هیچگونه مورد 
مثبت و قطعی را مشاهده نکرده ایم.  وی بیان 
کرد: ما باید بدانیم که کشورهای اطراف ما 
درگیر این بیماری شده و با توجه به این ما هم 
باید آماده باشیم چرا که امکان دارد این بیماری 
به ایران هم وارد شود.  رمضانی بیان کرد: در 
حال حاضر آمادگی هایی برای این موضوع انجام 
شده و وزارت بهداشت اقدام به خرید واکسن 
این بیماری کرده است. البته این واکسن برای 
عموم نبوده و برای شرایط خاص در نظر گرفته 
خواهد شد. مثلا اگر مشاهده شود که در یک 
استان تعداد موارد بالا باشد برای کسانی که 
با افراد آلوده تماس داشته و کمتر از چهار روز 
 تماس داشته باشند تزریق شده و آن فرد دیگر 

علامت دار نخواهد شد.  

رئیس انجمن عفونی ایران مطرح کرد: 

طول مدت بیماری در پیک هفتم کرونا
   آخرین وضعیت آبله میمونی

  محمد درویش کارشناس محیط زیست: تنها کاری که باید بکنیم حریم سیلابی رودخانه ها را مشخص کنیم 
و تحت هیچ عنوان، ساخت و ساز در حریم رودخانه صورت نگیرد

گزارش »آرمان ملی« از خسارت های  سیل به دلیل رعایت نشدن حریم رودخانه ها 


